
Zpráva o činnosti pobočky České informační společnosti, o. s. při Národním archivu 

v roce 2011 

 

 V plánu činnosti Pobočky na rok 2011 byly tři velké akce. První z nich, v pořadí již 

14. celostátní konference archivářů ČR na téma „Archivy zpřístupněné a otevřené? Současné 

trendy ve zpřístupňování archiválií“, se konala ve dnech 26. – 28. dubna 2011 ve Františko-

vých Lázních. Na organizaci se vedle Pobočky ČIS se podílela i Česká archivní společnost a 

především kolegové archiváři ze Státního okresního archivu v Chebu za podpory Státního 

oblastního archivu v Plzni. Záštitu nad celou akcí převzal hejtman Karlovarského kraje. Kon-

ference se zúčastnilo 270 pracovníků ze všech typů archivů, většina přednesených referátů 

bude publikována v dalším čísle Zpravodaje, které se připravuje do tisku. 

V květnu loňského roku (14. – 21. 5.) se uskutečnila druhá plánovaná akce - odborná 

exkurze do švýcarských archivů. V průběhu exkurze účastníci navštívili klášterní archivy a 

knihovny v Einsiedelnu a St. Gallenu a státní archiv v Luzernu. V programu exkurze byla 

rovněž prohlídka Bernu, Curychu a dalších historických míst středního a východního Švýcar-

ska. Od zastupitelstva České informační společnosti obdržela Pobočka dotaci na cestovné 

účastníků ve výši 7 000 Kč. Jako v předchozích letech byla podmínkou pro poskytnutí dotace 

zpráva o exkurzi pro internetový časopis ČIS. Za vypracování textu, který byl publikován i 

v tištěné podobě, je třeba poděkovat kolegyni B. Kovářové z Moravského zemského archivu. 

Plán činnosti na loňský rok mimo jiné ukládal výboru pobočky uspořádat další pracovní 

setkání, které mělo být věnováno péči o fotografické a filmové sbírky. O odbornou spolupráci 

na přípravě semináře byla požádána dr. Benešová, vedoucí 8. oddělení Národního archivu. Dr. 

Benešová předložila výboru Pobočky návrh na cyklus odborných setkání na téma „Obrazové 

dokumenty v archivech“ a připravila první seminář cyklu na téma „Fotografie“, který se konal 

v listopadu loňského roku. Téma se setkalo s velkým zájmem archivářů a také pracovníků 

muzeí a galerií. Původně zamýšlené diskusní setkání se změnilo v konferenci se 200 účastní-

ky.  

Výroční konference Pobočky ČIS v loňském roce byla zahájena přednáškou dr. Michala 

Ďuroviče na téma „Restaurátorský kurz v Limě 2010“, která přiblížila působení našich kon-

zervátorů v Peru. 

V září loňského roku také proběhlo vyhodnocení a slavnostní vyhlášení výsledků 3. 

ročníku knihvazačské soutěže. Jako v předchozích letech byl hlavním pořadatelem soutěže 

Státní okresní archiv v Českých Budějovicích za podpory Státního oblastního archivu 

v Třeboni a Pobočky ČIS při Národním archivu, která jako v předchozích ročnících uvolnila 

prostředky na zakoupení ceny pro vítěze. S každým ročníkem roste počet zájemců o tuto sou-

těž, dokonce i mezi konzervátory a knihaři v zahraničí. Výstava oceněných prací byla 

v průběhu podzimu z Českých Budějovic postupně přenesena do Archivu hl. města Prahy, 

Podtatranského muzea v Popradu a ve spolupráci s Archivem města Ostravy bude letos před-

stavena v prostorách Městské knihovny v Ostravě. Výstavy v dalších archivech/knihovnách 

jsou plánovány i v tomto roce.  

Pobočka České informační společnosti, o. s. při Národním archivu má k dnešnímu dni 

180 členů – archivářů, knihovníků, konzervátorů, fotografů a dalších pracovníků archivů 

všech typů z celé České republiky. Připomínáme znovu všem členům pobočky, že minulá 

výroční konference přijala usnesení, které stanoví 31. březen každého roku jako konečný ter-

mín pro uhrazení členských příspěvků. Je to jedna z mála povinností členů a při jejím nedodr-

žení bude členství v Pobočce považováno za ukončené. Je třeba si uvědomit, že členské pří-

spěvky jsou jediným zdrojem příjmů, ze kterých jsou podporovány nebo přímo hrazeny jed-

notlivé plánované akce Pobočky ČIS při Národním archivu. Vzhledem k omezování rozpočtu 

Národního archivu musíme např. uvažovat, jak bude v příštích letech zajišťován tisk sborníků 

z archivních konferencí a seminářů restaurátorů.  



Výbor Pobočky ČIS při Národním archivu, který se v souladu s plánem na rok 2011 

scházel 1x za 6 týdnů, s uspokojením konstatuje, že všechny hlavní úkoly stanovené v plánu 

činnosti Pobočky na rok 2011 byly úspěšně splněny.  

 

 

V Praze dne 22. února 2012 

  Lenka Matušíková v.r. 

 za výbor Pobočky ČIS při Národním archivu 

 

 

 

 

 

 

 

 
 


